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Folketingets Socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 14. maj 2024 stillet følgende spørgsmål nr. 24 

til L 188 til social- og boligministeren, som hermed besvares.  

Spørgsmål nr. 24: 

Vil ministeren oversende en oversigt over udviklingen af antallet af 

magtanvendelser overfor voksne, jf. kapitel 24, 24 a og 24 b i serviceloven, 

fordelt på årene 2013-2023? 

Svar: 

Social-, Bolig- og Ældreministeriet har til besvarelsen indhentet bidrag fra 

Social- og Boligstyrelsen, som oplyser: 

 
”Social- og Boligstyrelsen indsamler med hjemmel i § 24 i lov om socialtilsyn (jf. 

auditfunktionen ift. socialtilsynet) data fra de fem socialtilsyn om antallet af 

magtanvendelser på tilbud underlagt lov om socialtilsyn.  

Social- og Boligstyrelsen har oplysninger om antallet af indberettede 

magtanvendelser på voksenområdet for perioden 2015-2023. Disse fremgår 

nedenfor. 

 
Tabel 1  

Antal indberetninger om magtanvendelser på voksenområdet 

 Antal 

År  

2015 4.941 

2016 5.076 

2017 4.710 

2018 5.319 

2019 5.551 

2020 7.513 

2021 11.735 

2022 13.290 

2023 15.035 
 

 Anm.: Antal magtanvendelsesindberetninger for årene 2020-2023 indeholder alle magtanvendelsesindberetninger, 

som socialtilsynene har modtaget ift. kapitel 24, 24a og 24b i serviceloven. 
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Social- og Boligstyrelsen gør opmærksom på, at det er styrelsens vurdering, at 

datakvaliteten af magtanvendelsesindberetningerne på voksenområdet først 

kan anses som værende tilstrækkelig fra 2021. Det skyldes, at der 1. januar 

2020 trådte lovpligtige indberetningsskemaer til indberetning af 

magtanvendelser efter servicelovens kapitel 24, 24a og 24b i kraft. Tidligere 

har der ikke været lovpligtige indberetningsskemaer på handicap- og 

demensområdet. Af den grund er Social- og Boligstyrelsen generelt 

forbeholdne over for datakvaliteten af magtanvendelsesindberetninger før 

2020. Derudover er det styrelsens vurdering, at der kan have været en 

implementeringsperiode i forhold til de nye indberetningsskemaer fra januar 

2020 og frem, hvor tilbuddene gradvis har fået kendskab til og har anvendt 

indberetningsskemaerne. Der er derfor uvist, hvorvidt stigningen i 

magtanvendelsesindberetninger fra 2015 til 2023 er udtryk for, at der reelt sker 

flere magtanvendelser, eller hvorvidt det skyldes en mere retvisende 

indberetningspraksis efter indførslen af lovpligtige indberetningsskemaer.” 

Udover ovenstående forbehold ift. datakvaliteten, bemærkes det, at der er 

statistisk usikkerhed forbundet med tallene som følge af den manuelle proces 

for registrering og indberetning af magtanvendelser. 

 

 

Med venlig hilsen 

Pernille Rosenkrantz-Theil 

Social- og boligminister 
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